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مربي نقشه خواني و تاكتيك 
شروع آش��نايي من و محمدهادي حاج رحيمي به مهر سال 
۱۳۵۹ برمي گردد. دو هفت��ه اي از جنگ گذش��ته بود. كه 
ما براي آموزش وارد پادگان امام حس��ين)ع( شديم. بعد از 
تقسيم بندي، من و حاج رحيمي در يك گروهان قرار گرفتيم. 
جنگ شروع شده بود و براي همين دوره آموزشي ما به صورت 
فشرده، يك ماهه برگزار ش��د و بعد از آن ما در پادگان امام 
حسين)ع( مانديم، قرار شد من و حاج رحيمي براي مربيگري 
نقشه خواني در پادگان بمانيم. نكته اي كه به نظرم در اينجا بايد 
برايتان بگويم اين است كه آن زمان هنوز بحث نقشه خواني در 
سپاه پيشرفت نكرده بود و خيلي از فرماندهان ما نقشه خواني 
را به طور كامل نمي دانس��تند. اطلاعاتي هم كه در پادگان 
وجود داشت، به اندازه يك جزوه چند صفحه اي بود. وقتي قرار 
شد به عنوان مربي سر كلاس برويم، همزمان شروع كرديم به 
تحقيق و مطالعه، البته با راهنمايي هاي استاد عزيزمان، آقاي 
عليرضا ساتري كه مسئول بخش نقشه خواني بود. من و شهيد 
حاج رحيمي، كتاب هايي در مورد نقش��ه خواني پيدا كرديم 
كه اطلاعات وسيعي داش��ت. ما مطالب مفيد را از داخل آن 
استخراج و سعي مي كرديم، اطلاعات نقشه خواني مان را بالاتر 
ببريم. در كنار اين، ب��راي مربي هاي خود پادگان هم كلاس 
برگزار مي كرديم، مربيان تاكتيك و مربيان ديگر كه ضروري 

بود، اطلاعات نقشه خواني شان را گسترش بدهند.
الحم��دلله دوران خيل��ي خوبي ب��ود. من در كنار ش��هيد 

حاج رحيمي اين مقطع را با موفقيت سپري كردم.
 دو، سه ماهي به اين روال گذشت كه مسئولان آموزش تصميم 
گرفتند، كميته نقشه خواني و كميته تاكتيك را با هم ادغام 
كنند. يعني مربي تاكتيكي كه سر كلاس مي رود و تاكتيك 
درس مي دهد، نقش��ه خواني هم تدريس كند، چون مباحث 
اين دو ارتباط تنگاتنگي با هم داشتند. آن زمان مربي تاكتيك 
پادگان، آقاي شهيد بهرام شهپريان بود. ايشان به من و رحيمي 
پيشنهاد كرد، شما هم بياييد سر كلاس مربيگري تاكتيك و 
آموزش تاكتيك ببينيد و در ادامه ب��ه عنوان مربي تاكتيك 
و نقش��ه خواني ادامه فعاليت بدهيد. من و حاج رحيمي هم 

پذيرفتيم و سر كلاس دوره مربيگري تاكتيك حاضر شديم.

  گيلان غرب و حضور در ميدان
 تقريباً اواخر كلاس بود كه بح��ث مأموريت به جبهه پيش 
آمد. آن زمان مربي ها علاوه ب��ر بحث آموزش، بايد به جبهه 
هم مي رفتند. مربي ها با حضورشان در جبهه كسب تجربه 
مي كردند و با تجارب به دس��ت آمده مي آمدن��د و آموزش 
نيروها را ش��روع مي كردن��د. آنها تجارب خ��ود را به نيروها 
منتقل مي كردند تا س��طح كيفي آموزش بالا برود و نيروها 
اطلاعات و توانايي بيشتري در روند اجراي عمليات ها و زمان 
حضور در منطقه داشته باش��ند. روال اينگونه بود كه هر سه 
ماه يك اكيپي متش��كل از مربي ها در زمينه هاي تخصصي 
متفاوت، به جبهه اعزام مي ش��دند و تقريباً ۱۵ روز مانده به 
اتمام مأموريت شان، اكيپ بعدي آماده و راهي مي شد تا كار را 
از نفرات قبلي تحويل بگيرد. مأموريت نيروهاي پادگان امام 
حسين در آن زمان منطقه گيلان غرب بود. گروه ديگري كه 
در گيلان غرب فعاليت مي كرد، گروهي بود به نام گروه شهيد 
اندرزگو كه مسئول اين گروه، آقاي حسين  الله كرم بود. . يكی 

از بچه هاي بسيار شاخص اين گروه، ش��هيد ابراهيم هادي 
بود. بعد از مدتي آقاي حسين الله كرم به عنوان فرمانده سپاه 

گيلان غرب منصوب شد.

  همرزم روزهاي جهاد 
بعد از مدتي قرار شد گروه جديد مهيا و جايگزين گروه قبلي 
شود، اما بين من و حاج رحيمي يكي بايد مي رفت و يكي از ما 
در پادگان مي ماند. رقابتی دوستانه بين ما براي اعزام به جبهه 

وجود داشت و دوست داشتيم نفر منتخب باشيم. 
تا جايي كه كار به استخاره كشيد. آقاي مجتبي شربتي كه از 
اساتيد ما بود، استخاره كرد و نام شهيد حاج رحيمي درآمد 
و قرار شد، ايشان همراه با گروه به منطقه اعزام شود. او رفت 
توانايي هايش را در منطقه نش��ان داد. او ق��درت مديريت و 
فهم نظامي بالايي داشت. دوستان هميشه ما را در كنار هم 
مي ديدند وقتي بحث مأموريتش پيش آمد، براي ما سخت بود 

كه از همديگر جدا شويم. دو ماه بعد وقتي قرار شد اكيپ بعدي 
به منطقه برود من هم همراهشان رفتم.ما به منطقه رفتيم. 
شهيد حاج رحيمي ديگر به عقب بازنگشت و در منطقه ماند. 
باز هم در همه دوران جبهه و جن��گ كنار هم بوديم.  هم در 
كارهاي رزمي، هم در آموزش نيروها و هم در عمليات ها. او با 
قدرت مديريتي كه داشت در دوران جنگ تحميلي عالي عمل 
كرد. ما در عمليات هاي مختلفي كنار هم بوديم. عمليات هايي 
چون مطلع الفجر، فتح المبي��ن، والفجر مقدماتي، والفجر۱، 

والفجر ۴، كربلاي ۴، كربلاي۵ و... . 

  ۴۴سال رفاقت برادرانه
اين را هم بگويم كه او چند باري مجروح شد و طعم جانبازي را 
قبل از شهادتش در جبهه مقاومت چشيد. يك مرتبه وقتي در 
منطقه گيلان غرب بوديم و سنگرها را سر و سامان مي داديم 
نزديك بود، حاجي رحيمي به شهادت برسد.  می گفت غروب 
شد براي استراحت مابين سنگرها نشستم تا فردا صبح زود 
بتوانم كارم را ادامه بدهم. دو نفر از بچه هاي پيشمرگ مسلمان 
كرد آمدند و به من گفتند، مي خواهيم اينجا استراحت كنيم 
شما كمي جلوتر برويد. خيلي اصرار كردند كمي هم سر به 
سرم گذاشتند بلند شدم و ۱۰۰متري از آنها فاصله گرفتم تا 
استراحت كنم. شب هنگام دشمن همان نقطه اي كه آن دو 
پيشمرگ كرد مسلمان مشغول استراحت بودند را مورد حمله 
قرار مي دهند، خمپاره اي ميان شان اصابت مي كند و اين دو 
بزرگوار به شهادت مي رسند. شايد اگر آن شب حاجي رحيمي 
همانجا خوابيده بود، به شهادت مي رسيد .رفاقت و دوستي 
من و حاج رحيمي  از هم��ان زماني كه به عن��وان مربي در 
پادگان امام حسين در كنار هم بوديم شروع شد و روز به روز 
مستحكم تر شد. ما لحظه اي از هم جدا نبوديم با هم كار و با 
هم مطالعه مي كرديم. ما از سال ۵۹ تا سال ۴۰۳ كه ايشان به 

شهادت رسيد، باهم رفيق بوديم. ۴۴سال رفاقت برادرانه...

 ورود به نيروی قدس
وقتي جنگ تحميلي تمام شد، با هم در كنكور شركت كرديم. 
مي خواستيم ادامه تحصيل بدهيم، من دانشكده مهندسي 
دانشگاه ش��يراز پذيرفته شدم و ايش��ان در رشته مديريت 
صنعتي تهران قبول شد . با توجه به شرايط پيش آمده از هم 
كمي فاصله گرفتيم. ما رفت و آمد خانوادگي داش��تيم و در 
مقاطعي كه ما به جبهه مي رفتيم، آنها ب��ا هم بودند. اما بعد 
از پذيرش در دانشگاه، من خانواده ام را همراه خودم به شيراز 
بردم و ايشان در تهران ماندگار شد اما حاجي بحث تحصيل 
را مدتي به تعويق انداخت و مسئوليت آموزش نظامي لشكر 
۱۰ سيدالشهدا)ع(، را برعهده گرفت.  من تابستان ها كه درس 
و دانشگاه نداشتم بايد در يگان خدمت مي كردم. از اين رو به 
لشكر مي رفتم و كنار ايشان كار مي كردم و هر كاري از دستم 
برمي آمد انجام مي دادم، بعداز اتمام دانشگاه، من به سازمان 
جهاد خودكفايي س��پاه رفت��م. حاجي هم بع��د از آموزش 
لشكر۱۰ سيدالشهدا)ع( به آموزش نيروي زميني رفت و يكي 
از مديريت ها را بر عهده گرفت. مي ديدم كه كاري كه به ايشان 
سپرده شده، برايش كم اس��ت و در حد ايشان نيست. چند 
بار خودم اين موضوع را با ايش��ان مطرح كردم اما او متواضع 
بود، كاري كه به ايشان سپرده شده بود انجام مي داد و دنبال 
مسئوليت گرفتن نبود، يك جاهايي مسئوليت به دنبال ايشان 

بود، يعني مي گشتند و مي گفتند كه حاج رحيمي بايد اين 
مسئوليت را بر عهده بگيرد، اما خودش اصلًا دنبال اين قضايا 
نبود. از طرفي ارتباط با لبنان همچنان ادامه داش��ت. گاهي 
بچه هاي حزب الله به ايران مي آمدند و آنها را آموزش مي داديم. 
در يك مقطعي قبل از اينكه سردار حاج قاسم سليماني بيايند 
و مس��ئوليت نيروی قدس را بر عهده بگيرند، آقاي وحيدي 
مسئوليت آن را داشت و سپاه قدس هنوز اينچنين پا نگرفته 
بود. در جلسه اي كه من و حاج رحيمي را معرفي كردند، يك 
صحبتي مطرح شد و آقاي وحيدي درخواستي نوشت كه ما به 
نيروی قدس ملحق شويم ولی سازمان جهاد خودكفايي سپاه 
با مأموريت من موافقت نكرد، چون من متالوژي خوانده بودم 
و آنجا هم متالوژي نداشتند و صحبت هاي اين چنيني مطرح 
شد، نهايتاً با مأموريت من به نيروی قدس موافقت نشد. براي 
من انجام تكليف مهم بود. در ادامه با مأموريت حاج رحيمي 
به نيروی قدس موافقت شد، از اين رو ايشان سال ۷۲ يا اوايل 
سال ۷۳ وارد نيروی قدس شد و تمام اين تجاربي كه در اين 
مدت جمع كرده بود در ط��ي دوران  دفاع مقدس با خود به 

نيروی قدس برد. او با آن مديريت قوي كه داشت شروع كرد 
به كار و انجام مسئوليت هاي سنگين. انصافاً هم بسيار عالي 
كار كرد. سردار حاج قاسم سليماني كسي نبود كه با هر فردي 
بتواند كار كند، يعني اگر مي ديد آن طرف توانايي ندارد بدون 
هيچ تعارفي با آن نفر كار نمي كرد و مسئوليتي به او نمي داد. 
اما شهيد حاج رحيمي مسئوليت هاي مختلفي را گرفت و در 

نيروي قدس هم واقعاً خوش درخشيد. 

  شهيد يدالله قاسم زاده
همانطور كه خدمت تان عرض كردم، ايش��ان بس��يار مدير، 
خوش برخورد و خنده رو بود. حاجي اصلاً اهل ريا نبود، دنبال 
گرفتن مسئوليت هاي آنچناني نبود، با وجود مسئوليت هاي 
سنگيني كه به ايشان سپرده مي شد، بسيار متواضع بود، 
اين را ديديم به لحاظ تش��كيلاتي افرادي كه در رده هاي 
پايين تر قرار داش��تند، مورد تفقد و توجه ايش��ان بودند. 
بس��يار خوش رفتار بود و متواضعانه برخورد مي كرد. همه 
اين ويژگي ها را بگذاريد كنار منضبط بودن و فهم نظامي 

كه ايشان را بسيار ش��اخص تر مي كرد. بسياري از مطالب 
نظامي داراي طبقه بندي است، محرمانه خيلي محرمانه، 
سري، فوق سري. حاجي س��عي مي كرد اين مطالب سري 
را به افرادي كه نياز نيس��ت نگوي��د. همانطور كه گفتم ما 
با هم رفت و آمد خانوادگي داش��تيم، مدت ها و سال ها در 
كنار هم در جبهه و عمليات حضور داشتيم، ايشان من را 
كاملاً مي شناخت و خيلي از مسائل را كه داراي طبقه بندي 
بودو من نبايد مي دانس��تم به من نمي گفت و ما اين را به 
خوبي درك مي كردي��م. مي خواهم بگويم ت��ا اين حد در 
كارهايش دقيق بود، وقتي درجه سرتيپي اش را گرفت ما 
متوجه نشديم.حاجي رحيمي اين گونه بود. ايشان كارهاي 
زيادي در نيروي قدس انجام داد، از بحث افغانستان گرفته 
تا عراق، سوريه، لبنان و كشورهاي ديگر. ايشان و نيروهاي 
تحت امرش يكي از افراد مؤثر در تش��كيل حشد الشعبي 
عراق بودند. وقتي حاج قاس��م س��ليماني، مأموريتي را به 
شهيدحاج رحيمي مي سپرد، خيالش كاملًا راحت بود كه 
اين مأموريت به نحو احسن انجام خواهد شد. همه دوستان 
در دوران جنگ تحميلي و جبهه مقاومت آرزوي شهادت 
دارند و مي خواهند كه عاقبت شان ختم به شهادت شود. اما 
بحث اول در اين ميان براي حاج رحيمي اين بود كه كارش 
را به نحو احسن انجام دهد. نيروها را به خوبي آموزش دهد 
كه بتوانند مأموريت ش��ان را به نحو عالي انجام دهند. او بر 
اين باور بود كه اينها سرمايه هاي اين مملكت هستند و بايد 
حفظ شوند. ما تا جايي كه مي توانيم بايد تلفات كمتري در 
عمليات ها بدهيم. وقتي بحث جبهه مقاومت سوريه و لبنان 
پيش آمد، او داشت به آن آرزوي ديرينه اش مي رسيد، يكي 
از دوستانش به نام شهيد يدالله قاسم زاده بود كه من افتخار 
آشنايي با ايشان را نداشتم، اما حاج رحيمي از خصوصيات 
او براي من گفته بود. ايشان در قطعه ۵۳ بهشت زهرا)س( 
دفن است. حاج رحيمي گاهي سرمزار اين شهيد مي رفت 
و با او درد دل مي كرد. او يك بار همراه دخترش��ان سر مزار 
شهيد قاسم زاده رفته بود، دخترشان مي گفت بابا ۲۰دقيقه 
تمام كنار مزار شهيد نشست.  وقتي كه بلند شد و آمد گفتم 
بابا چرا آنقدر زيارت اين شهيد طول كشيد!؟ حاج رحيمي به 
دخترش دوجمله گفته بود كه من شهادتم را از يدالله گرفتم. 

من مژده شهادتم را از يدالله گرفتم.

  مدير پرتوان 
هيچ گاه نديديم مسئوليتي به ايشان محول شود و ايشان از 
عهده انجام آن بر نيايد. حتي با وجود كمبود امكانات، كمبود 
نيرو، ايشان اجازه نمي داد كار روي زمين بماند. در عين حال 
در كار بسيار جدي بود. خوب به ياد دارم، در مقطعي طرحي 
دادند كه پادگان امام حسين، تبديل به دانشگاه شود. در آن 
مقطع ما و بسياري از دوس��تان مخالف اين طرح بوديم، هر 
جايي هم كه توانستيم رفتيم و مسائل را مطرح كرديم، حتي 
پيش آقاي هاشمي رفسنجاني رفتيم و گفتيم در حال حاضر 
در موقعيت جنگ، صلاح نيست كه پادگان را تبديل به يك 
دانشگاه كنيد. ما با دانشگاه مخالف نيستيم اما در حال حاضر 
اولويت كار آموزش است. اگر مي خواهيد دانشگاه راه بيندازيد، 
برويد بالاي پادگان كه فضاي مناسبي هم دارد. اما متأسفانه 
گوش ندادند و بعد ها به حرف ما رسيدند. آن زمان عمليات هاي 
بزرگ شروع و تيپ و لشكر ها تشكيل شده بود و آموزش ها بايد 
قوي تر مي شد اما آموزش ها رفت داخل اردوگاه ها و بسيار افت 
كرد. شهيد حاج رحيمي در اين شرايط احساس مسئوليت 
كرد. او به صورت خودجوش اين قضيه را جا انداخت كه نيروها 
بايد در يك مكان مناسب و آموزش هاي منسجم داشته باشند 
و مربي هاي دلسوز كه دلشان مي سوخت همراه ايشان شدند 
و نيروها را به پادگان حمزه سيدالش��هدا كه در حال حاضر 
نيروي مقاومت بسيج مستضعفين در آن مستقر است، بردند 
و كار آموزش را شروع كردند. آن هم با چه مشكلات عجيب 
و غريبي. به ياد دارم بچه هايی براي آم��وزش می آمدند كه 
حتي پوتين براي پوشيدن نداشتند، آب و غذايي هم نبود.  اما 
حاج رحيمي كه آن زمان يك جوان ۲۴- ۲۳ سال بود، خودش 
مس��ئوليت پادگان را قبول كرد و مشكلات اين پادگان را به 
گونه اي حل كرد كه همه در بهت مانده بودند. او نمي خواست 
كار آموزش بسيج لطمه ببيند. ايش��ان با وزارت كشاورزي 
هماهنگ كرده بود و كارمندان ادارات را داخل پادگان مي آورد 
و يكي، دو روز به آنها آموزش مي داد، در حد اينكه بتوانند از 
سلاح استفاده كنند بعد در قبال اين از وزارت كشاورزي براي 
بسيجياني كه مي خواستند در پادگان آموزش ببينند گوشت 
و برنج تهيه مي ك��رد، تا بس��يجيان را اداره كند. او مديريت 
بسيار قوي داشت. يا وقتي فضاي كافي براي حضور نيروها 
نداشتيم و ورود نيروها به داخل پادگان بيش از حد انتظار بود، 
ايشان همه اين مشكلات را حل و كمبودها را جبران مي كرد. 
بس��يار پيگير كارها بود و با تمام توان پاي آموزش نيروهاي 
بسيجي بود. بچه هايي هم كه كنار حاجي كمك مي كردند، 
ايمان و اراده بالايي داشتند. بسياري از آنها در طول جنگ به 

شهادت رسيدند. 

ديدار آخر
آخرين ديدارمان هم مربوط مي ش��د به كنگره تجليل از 
شهداي آموزش نظامي سيدالش��هدا)ع( كه ايشان را به 
عنوان سخنران آن مراسم دعوت كرديم. ايشان در كنگره 
يك ساعت و نيم صحبت و مس��ائلي در خصوص جبهه 
مقاومت مطرح كرد. بچه هايي كه شناخت بيشتري نسبت 
به حاجي داش��تند گفتند: حاجي طور ديگري صحبت 
مي كند، انگار مي داند قرار است آس��ماني شود. از آن روز 
تا شهادتش دو ماه بيشتر طول نكشيد.من و حاج رحيمي 
ارتباط دوس��تانه و نزديكي باهم داشتيم. من از نزديك با 
همه خصوصيات و خلقياتش آشنا بودم. رحيمي رشد كرد 
و من اين را به عينه مي ديدم و حس مي كردم.خيلي وقت ها 
به مسافرت هاي خانوادگي مي رفتيم، هميشه وقتي با هم 
پشت تلفن صحبت مي كرديم از او مي پرسيدم، اين طرف 
هستي يا آن طرف؟! اگر اين طرف بود خانوادگي با همديگر 

ملاقات مي كرديم. 
 سال گذش��ته يعني س��ال ۱۴۰۳ كه ماه مبارك رمضان، 
مصادف با ايام نوروز بود، ديدارمان با هم كمي طول كشيد 
و قبل از شهادت يعني دو روز قبل از شهادتش، با هم تلفني 
صحبت كرديم. خيلي دلم براي او تنگ ش��ده بود. تماس 
گرفتم، مثل هميش��ه گفتم:» حاجي يك قراري بگذار تا 
همديگر را ببينيم، دلم خيلي براي شما تنگ شده، گفت 
بايد بروم بعد كه برگشتم همديگر را مي بينيم. محمدهادي 
حاج رحيمي رفت و من ديگر او را نديدم. قرار ديدارمان شد 

پاي پيكر غرق به خوني كه از دمشق براي مان آوردند.

او شهادتش را از 
شهيد يدالله قاسم زاده گرفت

   صغر ي خيل فرهنگ 
عيد فطر سال ۱۴۰۳ بود كه امام خامنه اي در خطبه هاي نماز عيد فطر با بغض از شهيدان زاهدي و محمد هادي حاج رحيمي و همراهان شان كه در ۱۳فروردين سال 
۱۴۰۳ در حمله رژيم صهيونيستي به سفارت ايران در دمشق به شهادت رسيدند، نام بردند و فرمودند:»... ما البته داغدار شهيدان مان شديم، شهيداني از قبيل 
شهيد زاهدي، شهيد رحيمي و ديگر همراهان شان. بنده قبلًا هم عرض كردم، اينها عاشق شهادت بودند، اينها چيزي از دست ندادند، خوشا به حالشان! اينها 
كساني بودند كه يك عمر دنبال شهادت دويدند. خدا به آنها اين اجرت را داد به خاطر جهادشان، خوشا به حالشان! ما داغدار شديم، اما آنها كامياب شدند، آنها 
توانستند به مقصود خودشان برسند...«  روايات و خاطرات خانواده، همرزمان و رفقاي شهيد محمدهادي حاج رحيمي را كه مرور مي كنم، معناي آن بغض حضرت 
آقا را مي فهمم. الحق كه خوشا به حالشان.  محمدرضا آرين، اهل تهران و متولد دي سال۱۳۳۹ است كه با افتخار خودش را از دوستان شهيد حاج رحيمي معرفي 
مي كند و به سختي دفتر خاطرات ۴۴سال رفاقتش باسرلشکر شهيد محمد هادي حاج رحيمي را براي مان تورق مي كند كه تا آنجا كه مي شود، او را به ما بشناساند.  

همکلامي مان گاهي با بغض ها و گريه هاي پياپي او قطع مي شود اما رسم رفاقت را به جاي مي آورد و ماحصلش مي شود همين سطور پيش رو. با هم بخوانيم:

شهيد محمدهادي حاج رحيمي سال ۷۲ يا 
اوايل سال ۷۳ وارد نيروی قدس شد. و تمام 
اين تجاربي كه در اين مدت جمع كرده بود، 
در طي دوران  دفاع مقدس با خود به نيروی 
قدس برد. او با آن مديريت قوي كه داشت 

شروع كرد به كار و انجام مسئوليت هاي 
سنگين. انصافاً هم بسيار عالي كار كرد. 

سردار حاج قاسم سليماني كسي نبود كه با 
هر فردي بتواند كار كند، يعني اگر مي ديد آن 
طرف توانايي ندارد بدون هيچ تعارفي با آن 

نفر كار نمي كرد و مسئوليتي به او نمي داد. اما 
شهيد حاج رحيمي مسئوليت هاي مختلفي 
را گرفت و در نيروي قدس هم واقعاً خوش 

درخشيد 

گفت و گوي»جوان« با همرزم و رفيق ديرينه سرلشکر شهيد محمدهادي حاج رحيمي 
كه در حمله رژيم صهيونيستي به سفارت ايران در دمشق به شهادت رسيد 

دو روز قبل از شهادتش، با هم تلفني 
صحبت كرديم. خيلي دلم براي او تنگ 
شده بود. تماس گرفتم و مثل هميشه 

گفتم: حاجي يك قراري بگذار تا همديگر 
را ببينيم، دلم خيلي براي شما تنگ شده، 
گفت بايد بروم بعد كه برگشتم همديگر 

را مي بينيم، محمدهادي حاج رحيمي رفت 
و من ديگر او را نديدم. قرار ديدارمان 

شد پاي پيكر غرق به خوني كه از دمشق 
براي مان آوردند
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